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Van de redactie
Kent U de Groene Kennis Cooperatie? En Groen Kennisnet? Het 
agro-onderwijs is een wereld apart. Dat blijkt wel uit de website 
van Groen Kennisnet (www.groenkennisnet.nl, inderdaad). Deze 
biedt een overzicht van de kennis en activiteiten van groene 
kennisinstellingen, en links naar informatie van en voor onderwijs, 
onderzoek, ondernemers en overheid. GKn is een uitwerking van 
de Groene Kennis Cooperatie (GKC), dat rechtstreeks door MinLNV 
wordt gefinancierd. De missie van GKC is: Alle groene onderwijs- en 
onderzoeksinstellingen van vmbo, mbo, hbo tot wo werken samen 
binnen de GKC. De GKC werkt in nauw contact met bedrijfsleven, 
maatschappij en overheden aan vernieuwing van het onderwijs. De 
GKC levert een bijdrage aan de ontwikkeling van de groene sector 
en de samenleving door aan de slag te gaan met concrete vragen 
van bedrijven, maatschappelijke organisaties en overheden. Deze 
vragen worden vertaald in activiteiten voor het onderwijs en in GKC 
programma’s rondom thema’s als natuur en landschap, groene 
kennis voor burgers, welzijn van dieren, duurzame agroketens en 
voeding & gezondheid.

GKn vierde in december 2009 het tienjarig bestaan en bij die 
gelegenheid werd een audit-rapport gepresenteerd, opgesteld in 
opdracht van de Groene Kennis Cooperatie. Daarin werd de betekenis 
van GKn onder meer getypeerd als: “Groen Kennisnet heeft een 
bijdrage geleverd aan het eigentijds maken en verbeteren van het 
groen MBO en kan dat ook blijven doen. Het heeft laten zien dat het 
een meerwaarde heeft voor management, docenten en leerlingen.”

In dit nummer van Agro Informatica is er uitgebreid aandacht voor een 
aantal ICT-aspecten ervan. De totstandkoming ervan werd enigszins 
gehinderd, aanvankelijk door miscommunicatie met de redactie en 
later doordat Berend van de Weerdt, VIAS bestuurslid en sleutelfiguur 
voor dit thema, uitgeschakeld werd door een longontsteking. 
Na overleg met en hulp van Aad Alkemade, manager GKn, en Pieter 
Boetzkes van de Stichting Informatievoorziening Landbouwonderwijs 
kan nu toch een samenhangend palet aan artikelen worden 
gepresenteerd.

Van de kant van VIAS bevat dit nummer verder de gebruikelijke 
bijdragen van de (nieuwe) voorzitter en de secretaris. De (vorige) 
penningmeester schreef een uitwerking van de resultaten van 
de ledenenquete, terwijl de VIAS-redactie een verslag van het 
bedrijfsbezoek aan Ordina bijdroeg.

P.S. “Drukker GVO heeft laten weten dat het bij de oplage van dit blad 
goedkoper is om het blad te laserprinten. Een bonus daarbij is, dat 
daarmee kleurendruk mogelijk is. Redactie en bestuur hebben een 
geprinte en een gedrukte versie van het vorige nummer met elkaar 
vergeleken, en geconstateerd dat het kwaliteitsverschil in het niet 
valt bij de voordelen.
Het bestuur besloot dan ook tijdens de ALV van 17 maart om dit 
blad voortaan te laten printen. U zult daardoor met ingang van dit 
nummer meer kleur aantreffen.”
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Een nieuw jaar, een nieuw bestuur. Sjaak heeft na vier 
jaar voorzitterschap van VIAS de voorzittershamer aan 
mij overgedragen. Sjaak, hartelijk dank voor je inzet. Ik 
spreek volgens mij namens heel VIAS als ik zeg dat je 
een goede voorzitter bent geweest met hart voor de 
vereniging. Het JIAC-congres van het afgelopen jaar 
was een mooie bekroning van je harde werk, maar ze-
ker niet het enige waar je je mee bezig hebt gehou-
den. Ik kan als nieuwe voorzitter alleen maar hopen 
de vereniging net zo goed te leiden als jij het hebt ge-
daan. Behalve een nieuwe voorzitter, heeft het bestuur 
ook een nieuwe penningmeester en een nieuwe secre-
taris. Henk Vermeer neemt de rol van penningmees-
ter op zich, terwijl Berend van de Weerdt de nieuwe 
secretaris wordt. De overige bestuursleden in 2010 zijn 
Pieter Arends, Cor Verdouw, Paul Raven en Rob Lo-
kers. Hans Stols neemt afscheid als bestuurslid. Hans, 
dank voor je inzet!
 
Een nieuw jaar, nieuwe plannen. Als bestuur hebben we 
voor 2010 een aantal plannen. In januari zijn we goed 
van start gegaan met een bedrijfsbezoek aan Ordina. 
Het bedrijfsbezoek met de titel Next Generation Agro-
ICT (Visie op moderne bedrijfsmanagement informatie) 
had als thema de aanpak die de Koninklijke Maatschap 
Wilhelminapolder (KMWP) in Goes in samenwerking 
met Ordina heeft uitgewerkt om aan de steeds hogere 
eisen die overheden, consumenten en ketennetwerken 
stellen aan de veiligheid en kwaliteit van voedsel op 
een proactieve wijze te kunnen voldoen. Als gevolg 
van o.a. die eisen (maar ook vanuit bedrijfseconomisch 
perspectief) bestaat in de agrofoodsector een groeiende 
behoefte aan overzicht van, inzicht in en controle op 
de wijze van produceren. Wouter Zunneberg (VIAS-lid 
én ontwerper van het systeem Imhotep) een heldere 
inleiding over de filosofie achter Imhotep in relatie 
met de ontwikkeling van de agrosector. Ook ging hij in 
op toekomstige opties. Jan Paul van Hoven, directeur 
van KMWP, belichtte vervolgens vanuit (groot-) 
gebruikerskant hoe zij, vanuit hun ideeën over een 
betere wijze van bedrijfsvoering, op een bondige en 
heel pragmatische wijze kwamen tot besluitvorming. 
Die ideeën heeft KMWP vervolgens samen met Ordina 
gebracht tot de ontwikkeling van de functionaliteit van 
Imhotep. Dat Imhotep niet alleen nuttig is voor mega-
agrarische bedrijven zoals Wilhelminapolder bewees 
Detmer Wage die als akkerbouwer in Wedde (Oost-
Groningen) in toenemende mate zijn bedrijf bestuurt 
met behulp van Imhotep en daar ook een realtime 
demonstratie van gaf. De goedbezochte borrel na afloop 

tenslotte gaf veel deelnemers nog ruim gelegenheid 
tot het stellen van vragen aan de presentatoren. Al 
met al een goed geslaagd bedrijfsbezoek dat smaakt 
naar meer. We gaan dan ook zeker door met nieuwe 
bedrijfsbezoeken. In de lente, de zomer en de herfst staan 
bezoeken op het programma. We zijn op dit moment 
bezig met besprekingen met interessante bedrijven. Via 
de website en nieuwsbrief houden we je op de hoogte 
van de bedrijven, onderwerpen en data.
 
VIAS is een netwerkvereniging. Daarom hebben we de 
ALV ingekaderd in een etentje vooraf, lekker informeel, 
en een drankje na afloop. Ook willen we dit jaar weer een 
midzomerborrel organiseren, waar voldoende ruimte 
moet zijn om elkaar te spreken en te informeren over 
nieuwe activiteiten, projecten, werkzaamheden en wat 
dies meer zij. Of we de borrel gaan combineren met een 
andere activiteit is op dit moment nog niet duidelijk. 
Suggesties daarvoor zijn welkom!
 
Uiteraard zullen we dit jaar ook Agro Informatica’s 
en Nieuwsbrieven verzorgen. De AI-redactie heeft 
echter dringend versterking nodig, dus als je je actief 
wilt inzetten voor VIAS en het leuk vind om met een 
van de succesformules van de vereniging bezig te zijn, 
meld je dan bij de redactie voor meer informatie. We 
zijn overigens druk in overleg over een nieuwe, frisse 
huisstijl voor VIAS, waarmee we de website, de Agro 
Informatica, de symposiuminformatie in een nieuw 
jasje kunnen gieten. Zodra we iets kunnen laten zien 
van deze ontwikkelingen, zullen we dat op de website 
melden.
 
Op 9 november organiseert onze symposiumcommissie 
het We 2.0 symposium. Dit symposium is gericht op 
de ontwikkelingen rondom het Sociale Web, en de 
mogelijkheden of onmogelijkheden om hiermee in het 

Van de voorzitter

Nicole Koenderink

Wageningen UR Food & Biobased Research, Nicole.Koenderink@wur.nl
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landbouw, voeding en groene ruimte domein iets mee te 
doen. Voor meer informatie, verwijs ik je graag naar de 
interactieve Ning-site, http://viaswe20.ning.com/, waar 
discussies lopen over programma en parallelsessies. 
Het belooft een interessant evenement te worden deze 
winter.
 
Een nieuw jaar, nieuwe leden? De afgelopen jaren zijn 
we als vereniging minder actief geweest, dan we eigenlijk 
hadden gewild. Uiteraard is dat niet heel goed voor de 
binding die onze leden voelen met de vereniging. De 
ingezette trend van 2009 om meer te organiseren en 
actiever onze leden met elkaar in contact te brengen, 
willen we dit jaar zeker voortzetten. We krijgen hierover 
ook positieve feedback van iedereen. We zijn ons als 
bestuur aan het beraden op het nog aantrekkelijker 

maken van VIAS voor alle ICT-professionals in het 
agrifood-domein. Op de ALV hebben we kort het 
“Vrienden van VIAS”-concept besproken, waar we vorig 
jaar mee geworsteld hebben. We hebben aangegeven 
dat we zoeken naar nieuwe manieren om de vereniging 
interessant te maken, en dat we ideeen hieromtrent 
van harte verwelkomen. Ik herhaal hierbij graag de 
oproep: graag ontvangen we suggesties om nieuwe ICT-
professionals aan ons te binden en om de vereniging 
interactiever en aantrekkelijker te maken.
 
En met deze oproep rond ik mijn eerste “Van de 
Voorzitter” af. Ik hoop een goed beeld geschetst te 
hebben van waar we als bestuur zoal mee bezig zijn, 
en ik hoop dat we met ons allen een interessante tijd 
tegemoet gaan.
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Voor we aan de enquête toekomen, willen we eerst een 
beter inzicht verschaffen in de achtergrond van onze leden. 
We hebben een analyse gemaakt op basis van de ledenlijst, 
zoals die was in september 2009. Op dat moment had VIAS 
202 leden waarvan één buiten Nederland: in Vlaanderen. 
Onder de 202 leden waren 19 vrouwen. Het zou aardig zijn 
om te weten wat het opleidingsniveau van de leden is en in 
welke branche ze werkzaam zijn. Helaas laat de ledenlijst 
over die zaken alleen fragmentarische conclusies toe, dus 
moesten we ons behelpen.

Een aanwijzing in die richting – nooit meer en soms nog 
minder dan dat – is de plaats waar de leden hun activitei-
ten uitvoeren. Het woord ‘plaats’ betekent hier: de eerste 
twee cijfers van de postcode, zodat het eigenlijk een regio-
aanduiding is (zie figuur). Het blijkt dat ruim 31% van de 
leden in de regio Wageningen actief is en een kleine 8% in 
de regio Den Haag. Ongeveer 7% werkt in de regio Lelystad 

en zo’n 5% in de regio Deventer. Meer dan de helft van het 
leden bestand bevindt zich dus in de vier genoemde regio’s. 
De volgende 25% van de leden is min of meer gelijkmatig 
verdeeld over 10 regio’s, terwijl voor het laatste kwart, dus 
zo’n 50 leden, zelfs 36 regio aanduidingen nodig zijn. 

VIAS algemeen
Goed, op naar de ledenenquête. VIAS wordt door onze res-
pondenten beschouwd als een netwerkvereniging waar con-
tact met vakgenoten en kennisuitwisseling twee belangrijke 
functies zijn. Meer dan de helft van de respondenten vindt 
de mix van praktische onderwerpen en wetenschappelijke 
invalshoek prima. Dertien procent wil liever meer nadruk 
op de praktijk, terwijl twee procent de voorkeur heeft voor 
een meer wetenschappelijke insteek. Er wordt gevraagd naar 
meer business cases rondom concrete toepassingen van de 
ICT in agrifood bedrijven. De onderwerpen waar we in de 
Agro Informatica, de bedrijfsbezoeken en de symposia aan-
dacht aan besteden worden door de meesten als interessant 
beschouwd. Er zijn behoorlijk wat suggesties gegeven om 
de komende tijd te behandelen. Genoemd worden Web 2.0 
ontwikkelingen, ICT in agrifood ketens, precisielandbouw, 
robotica, open source op ons vakgebied, ontwikkelingen op 
het gebied van kennisrepresentatie, gegevensuitwisseling 
en Europees beleid. We gaan met deze onderwerpen aan 
de slag. Precisielandbouw, bijvoorbeeld, is in de afgelopen 
AgroInformatica aan de orde gekomen. Web 2.0 in het agri-
food-domein is het onderwerp van het VIAS symposium dat 
we op 9 november 2010 zullen organiseren. 

Agro Informatica
Een van de meest in het oog springende activiteiten van 
VIAS is het uitgeven van Agro Informatica’s. Ons leden-
blad is steeds georganiseerd rondom een onderwerp, dat 
vanuit verschillende kanten belicht wordt. Dankzij het 
harde werk van de redactie, kan VIAS haar informerende 
taak goed uitvoeren. 

Uit de internetenquête blijkt dat de Agro Informatica 
ook goed wordt gewaardeerd. De verschijningsfrequentie 
wordt goed gevonden. De vakartikelen, de inleiding van 
de voorzitter en de ledenestafette worden goed gelezen.
Er zijn weinig inhoudelijke suggesties voor verandering, 
maar de lay-out mag volgens een aantal leden wel wat 
moderner. Als bestuur zijn we het hier mee eens. We gaan 
in 2010 op zoek naar een ontwerper die een nieuwe huis-
stijl voor de Agro Informatica en meteen een nieuw logo 
voor VIAS ontwerpt. 

VIAS ledenenquete 2009

Nicole Koenderink, Nicole.Koenderink@wur.nl 
Frans Rip, Frans.Rip@wur.nl

In de herfst van 2009 hebben we als bestuur een enquête uitgeschreven ter inspiratie voor onze activiteiten van 
2010. We hebben een respons van 48 leden gehad en we willen graag de resultaten van de enquête delen. 
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Bedrijfsbezoeken en borrels
In de zomer organiseerden we de Midzomerborrel bij 
MyEyes in Putten en in oktober 2009 hebben we sinds lange 
tijd weer een bedrijfsbezoeken georganiseerd. Het bedrijfs-
bezoek was bij Microsoft te Schiphol, waar we uitgebreid 
zijn voorgelicht over het Nieuwe Werken en de mogelijkhe-
den die dit biedt voor bedrijven. We hebben in de interne-
tenquête gevraagd hoeveel borrels en bedrijfsbezoeken VIAS 
zou moeten organiseren per jaar, en waar deze dan zouden 
moeten plaatsvinden. Ook hebben we gevraagd of de voor-
keur uitging naar enkel borrel of dat er een combinatie met 
een bedrijfsbezoek gewenst is. De antwoorden op deze vra-
gen zijn hieronder weergegeven.

Uit de enquête blijkt dat bedrijfsbezoeken gecombineerd 
met een borrel de voorkeur hebben. Er zijn veel mensen die 
aangeven dat ze graag bij een bedrijfsbezoek aanwezig wil-
len zijn en dat het interessant is om naderhand met andere 
VIAS-leden te borrelen. De meesten zouden het wel prettig 
vinden als de bedrijven goed bereikbaar zijn: liefst maxi-
maal een uur rijden van Wageningen, al vinden leden met 
een andere woon- of werkplek een uur rijden van hun ver-
blijfplaats een beter idee. Sommige leden geven aan dat ze 
voor een echt interessant bedrijfsbezoek wel verder zouden 
willen reizen.

Inmiddels hebben we in januari een bedrijfsbezoek gehad 
bij Ordina in Utrecht en staan er nog twee gepland in 2010. 
We hebben veel suggesties gekregen voor deze bezoeken en 
zullen hier rijkelijk uit gaan putten.

Conferenties
Het kan niemand zijn ontgaan: in de zomer 2009 heeft VIAS 
bijgedragen aan het organiseren van de JIAC conferentie. 
November 2006 vond Living Labs plaats. 52% van de respon-
denten heeft minimaal één van deze conferenties bezocht. 
Enkele reacties: interessant, lekker breed, misschien wat te 
wetenschappelijk, leuke toepasbare dingen gezien, boeiend, 
erg op onderwijs gericht, goede combinatie met andere con-
ferenties. We hadden in de enquête geen verschil gemaakt 
tussen de Living Labs conferentie en de JIAC-conferentie, dus 
kunnen niet met zekerheid zeggen of de reacties voor beide 
symposia geldig zijn.

In november dit jaar staat een nieuwe conferentie op het 
programma. Hierin staat Web 2.0 centraal met een kleine 
uitstap naar Web 3.0, uiteraard met de focus op toepassin-
gen in het agrifood-domein. De suggesties over deelonder-
werpen die we hebben binnen gekregen nemen we mee in 
de organisatie. 
Website, LinkedIn en de nieuwsbrief
De website en de VIAS-LinkedIn-groep worden door ongeveer 
de helft van de respondenten regelmatig bezocht. De web-
site mist volgens onze leden duidelijk een webredacteur (we 
zoeken er nog een!): de artikelen zijn vaak wat achterhaald 
en niet alles wordt goed bijgehouden. Ook wordt er gesug-
gereerd dat er wat meer interactieve componenten op de 
website te vinden zouden mogen zijn. We gaan proberen om 
hier wat aan te doen. 
De VIAS-LinkedIn-groep op de website is nog niet helemaal 

goed ingeburgerd. De helft van de respondenten is lid van 
de groep, maar slechts 34% volgt de discussies en nog min-
der mensen reageren op de discussies. We zijn benieuwd of 
dit in 2010 zal veranderen.

 De nieuwsbrief tot slot wordt leuk en to the point gevon-
den, al leest niet iedereen hem. Jammer, want in de nieuws-
brief kondigen we vaak bedrijfsbezoeken, borrels en de ALV 
aan. Mocht je de nieuwsbrief nog niet ontvangen, schrijf je 
dan in door een mailtje te sturen naar secretaris@vias.nl.  

Conclusie
Al met al willen we de respondenten van harte bedanken 
voor hun input. Dankzij de gegeven antwoorden kunnen we 
de komende tijd onze activiteiten beter afstemmen op de 
wensen van de VIAS-leden. 
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1. Opening
 Nicole zit voor als interim voorzitter. 

2.  Agenda 
 aanpassing: Logo VIAS, wordt besproken bij bij punt 6

3.  Notulen Jaarverslag 2009: geen opmerkingen: bij deze 
aanvaard met dank aan Hals Stols

4. Mededelingen
 geen

5. Afsluiting verenigingsjaar 2009 
 1.  jaarverslag 2009activiteiten 2009-2010:
 •   agroinformatica: Men vond het een goede keuze dat 

er 2 edities aan het JIAC2009-congres was besteed. In 
het algemeen vond de vergadering was er wel wat wei-
nig aan veehouderij besteed is vorig jaar. 
De vierde AI is niet uitgekomen door technische pro-
blemen. Er wordt gezocht naar een nieuwe redacteur. 
Dit is bijna geregeld.

 •   Bedrijfsbezoeken:  Microsoft: het nieuwe werken was 
succesvol. Meer dan 20 deelnemers. 

Bedrijfsbezoek Ordina: was gastheer voor het project 
Wilhelminapolder. De opkomst was overweldigend
 •   Ledenenquete: de leden herkennen zich in de vereni-

ging. Het in ere stellen van de bedrijfsbezoeken vond 
men een goed idee.

 •   Er is een groep op linkedin gevormd waar iedereen 
wordt uitgenodigd aan deel te nemen.

     Het jaarverslag wordt goedgekeurd 
 2. Financieel jaarverslag:
Het symposium heeft een positief resultaat opgeleverd. De 
bezuinigingsronde van de afgelopen jaren heeft dus succes 
gehad.
Totaal hebben we 21.638 positief resultaat geboekt. 
Het financieel verslag is hierbij aangenomen. 
 3.  De beide kascontrolecommissieleden Niels Tomson en 

Jan Erik Wien  konden helaas vanavond niet aanwezig 
zijn maar men heeft via email aan meerdere bestuurs-
leden aangegeven dat het akkoord is. Henk Vermeer 
leest de verklaring voor. Bij acclamatie worden de boe-
ken goedgekeurd. Jan Erik blijft zitten als lid,  als nieuw 
lid wordt Jules Bloem geïnstalleerd.

 4.  Verkiezing nieuw bestuur

het hele bestuur treed statutair af. Herkiesbaar zijn:
Nicole Koenderink, was penningmeester, herkiesbaar als 
voorzittershamer
Henk Vermeer, was bestuurslid, herkiesbaar als penning-
meester
Berend van de Weerdt, was bestuurslid, herkiesbaar als 
secretaris
Pieter Arends
Rob Lokers.

Aftredende bestuursleden:
Hans Stols
Sjaak Wolfert
Het bestuur wordt bij acclamatie gekozen.

Sjaak kijkt namens de oude  bestuursleden terug op zijn 
jaren als bestuurslid. Gekenmerkt door een aantal gro-
te symposia waarvan het JIAC2009 congres het grootste 
was. Sjaak heeft een archief bij zich met o.a. oude leden-
lijsten. Ooit meer dan 500 leden nu meer dan 200: dat 
is een zorgpunt. Ondanks een minder ledenaantal wel 
grote onderwerpen aan de orde gesteld. Sjaak houdt ons 
voor na te denken over nieuwe vormen voor de vereni-
ging, meer een community worden. Sjaak geeft een paar 
aanzetten daarvoor. De vraag is hoe we VIAS wat meer 
kunnen koppelen aan projecten. Sjaak wenst het nieuwe 
bestuur het allerbeste en overhandigt de voorzittersha-
mer aan Nicole. 

6.  Plannen 2010: 
 1. ALV incl eten en borrel: 18 maart
 2.  Midzomerborrel op 4 juni, gekoppeld aan een bedrijfs-

bezoek aan de Wilhelminapolder, Pieter regelt dit
 3.  WE 2.0 symposium over social media op 9 november: 

De symposium commissie bestaat (nu nog) uit Henk en 
Berend, aanvulling is welkom. Henk legt uit hoever we 
met de voorbereidingen zijn. Er is een website (Ning 
community) adres: http://www.we20.nl.

 4.  25 jaar VIAS in 2011:Pieter wijst ons erop dat in 2011 
bestaan we 25 jaar, dat moet een extra activiteit wor-
den ook in 2010.

 5.  er zijn wat ideeën voor nog meer bedrijfsbezoeken, o.a. 
LNV loket, DUO (vh IB-groep)

 6.  4 AgroInformatica’s
 7.  4 nieuwsbrieven

Verslag VIAS jaarvergadering 2010

datum: 18 maart 2010

Aanwezig:
Cor Verdouw, Yolande Holthuijzen,  Frans Rip, Pieter Arends, Sjaak Wolfert, Henk Vermeer, 
Nicole Koenderink (voorzitter), Kees Prins, Jules Bloem, Paul Raven, Berend van de Weerdt (notulist)

Afmeldingen: 
Hans Stols, Rob Lokers, Bert van den Broek, Jacques Jansen, Harrij Schmeitz, dhr J.P. C van Hoven, 
Niels Tomson,  Jan Erik Wien.
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8.  aanpassing van de huisstijl: Nieuwe huisstijl agroinforma-
tica plus logo VIAS: er liggen 2 logo’s voor.  Logo 1 wordt 
gekozen, met de aantekening dat de A een dansende 
indruk heeft. Na de keuze van het logo gaan we naar het 
website layout en het lettertype kijken. En dan zal ook het 
design van de AI in overleg met de redactie worden aan-
gepast.

7. Begroting 2010: 
Sjaak: wat gaan we doen met de grote reserve? Als we gaan 
nadenken over een verandering van een vereniging naar 
een community dan zou dat wellicht extra wat extra gaan 
kosten. Verder willen we een reserve houden voor calami-
teiten zoals een mislukt symposium etc. 
Frans: Wat houdt de post achterstallig copyright in? Dit 
behelst een boete ivm 2 foto’s op de banner van de website. 
Het zelfde zou ook voor de AI op kunnen gaan. Oppassen 
dus met het plaatsen van beeldmateriaal.
De begroting wordt hiermee aanvaard met dank aan Henk 
en Nicole voor het opzetten

8. Installatie kascontrole commissie: Zie punt 5.3

9. Rondvraag
Jules wil graag hand- en spandiensten voor de vereniging 
verrichten en gaat wellicht de symposiumcommissie ver-
sterken.

10. Sluiting om exact 20.00 uur

Van de redactie van het GKC
In 2009 bestond Groen Kennisnet, de ict-infrastructuur voor 
het groene onderwijs – tien jaar. Groen Kennisnet met cen-
traal daarin het ict-platform Livelink van Open Text, werd in 
eerste aanzet op initiatief van het ministerie van LNV ingezet 
om de samenwerking tussen en ontsluiting van innovatie-
projecten in het groene onderwijs te ondersteunen. Echter 
al snel werd het platform ook in het primaire onderwijspro-
ces op de scholen gebruikt als elektronische leeromgeving 
en intranet/extranet. 
Niet opgelegd maar van onderop gewenst. Voorlopende 
docenten ontwikkelden met ict-professionals binnen het 
systeem functionaliteiten op basis van hun behoeften in 
het eigen onderwijs en stelden die voor de hele community 
groen onderwijs ter beschikking.

Tien jaar Groen Kennisnet is een prestatie van formaat. Deze 
editie – samengesteld uit bijdragen van direct betrokkenen 
bij Groen Kennisnet – staat daarom volledig in het teken van 
deze ict-infrastructuur van en voor het groene onderwijs.
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Groen Kennisnet is ruim tien jaar geleden op aandringen 
van het ministerie van LNV gestart om tot een verbe-
tering van vraagsturing op kennis te komen. Oorspron-
kelijk doel was een uitwisselingsplatform voor leiders en 
deelnemers van innovatieprojecten. Groene onderwijs-
instellingen gingen het echter vrij snel ook gebruiken in 
primaire onderwijsprocessen. Daardoor werd het naast 
project- en samenwerkingsomgeving tevens ontwikkel- 
en productieomgeving. Anno 2010 bedraagt het aantal 
accounts ongeveer 70.000.  Wekelijks loggen gemiddeld 
10.000 unieke gebruikers in. 

Eind 1998 begin 1999 wilde de Directie Kennis van 
het ministerie van LNV een impuls geven aan de 
infrastructuurontwikkeling van de publieke groene sector. 
Onvrede over de geringe mate van vraagsturing op kennis 
speelde bij het besluit tot die impuls een belangrijke rol. 
LNV vond het effect van de innovatiesubsidies voor het 
groen onderwijs te gering. Ook de doorstroming van 
kennis  - van onderzoek naar onderwijs/ondernemers en 
vice versa – was onvoldoende. Resultaten van projecten 
werden niet gedeeld, er was geen sprake van verbreding 
buiten de projectdeelnemers en in projectvoorstellen 
werd geen rekening gehouden met wat anderen al gedaan 
hadden. 
Na een verkennend onderzoek naar de sterke en zwakke 
kanten van de publieke groene sector en de te verwachten 
ontwikkelingen en trends werden er twee doelen 
geformuleerd, waaraan de nieuwe infrastructuur zou 
moeten bijdragen:
•  Samenwerking tussen instellingen bij vernieuwing 

en uitvoering van het onderwijs; dit als 
tegenmaatregel tegen toenemende kleinschaligheid 
en versnippering.

•  Kenniscirculatie zowel van resultaten van innovaties 
als van onderzoek en ervaringen.

Voor onderwijsvernieuwing en kenniscirculatie
Om Groen Kennisnet in zijn huidige opzet te begrijpen 
is het nuttig te weten, dat het begonnen is met een tool: 
Livelink. Een ict-platform waarmee projectdeelnemers en 
projectleiders van innovatieprojecten – gestimuleerd met 
de toenmalige Regeling Vernieuwing en Innovatie Agrarisch 
onderwijs (VIA)  - informatie konden uitwisselen over 
doelen, voortgang en resultaten en waar projectresultaten 
en gemeenschappelijke kennis kon worden aangeboden 
en uitgewisseld.
Deze innovatieprojecten hadden als mogelijke resultaten: 
beschrijvingen van nieuwe modules, nieuwe methoden, 
nieuwe kennis, nieuwe leermiddelen, beeldenbanken, 

nieuwe samenwerkingen, een pilot gericht op een andere 
vorm onderwijs, leren op afstand enz.
Een aantal innovatie-projecten gebruikte de tool 
echter niet alleen om samen te werken en resultaten te 
publiceren en te delen, maar ook om in het onderwijs hun 
bepaalde projectdoelen te realiseren. Bijvoorbeeld voor 
virtueel ondersteunende stagebegeleiding, toetsenbanken, 
leerlinginformatiesystemen, facilitering van afstandsleren 
en digitale communicatie met leerlingen.
Nadat de toepassingen hiervoor binnen Groen Kennisnet 
ontwikkeld werden, bleven de succesvolste ook in de reguliere 
situatie in gebruik en was er in feite sprake van exploitatie. 
Een groot landelijk project dat Groen Kennisnet vol 
inzette om haar doelen op het gebied van ict-ondersteund 
onderwijs te bereiken, was Het Groene Lab. Dit innovatie- 
en samenwerkingsproject van AOC’s is de basis geworden 
voor de huidige LeerwerkOmgevingen (ook wel digitaal 
portfolio genoemd) in Groen Kennisnet. In deze omgevingen 
plaatsen leerlingen hun bewijzen van bekwaamheid te 
inzage van hun stagebegeleider/coach en communiceren 
ze met hen.

De basis van Groen Kennisnet is dus:
•  Tijdelijke project- en samenwerkingsomgeving: 

hulpmiddel voor ondersteunen van samenwerking 
gericht op innovatie en kenniscirculatie.

•  Ontwikkelomgeving: hulpmiddel om ICT-innovaties 
(in onderwijs en kenniscirculatie) uit te proberen en 
te ontwikkelen

•  Productieomgeving: omgeving om ontwikkelde 
producten te exploiteren en het gebruik te 
verdiepen en te verbreden; omgeving om structurele 
samenwerking te ondersteunen.

Innovatie en productie hebben in lijn met de opdracht 
van het ministerie van LNV aan Groen Kennisnet en de 
Groene Kennis Coöperatie twee hoofdaandachtsgebieden: 
onderwijsvernieuwing en kenniscirculatie. Voor innovatie 
op beide gebieden is Groen Kennisnet ontwikkelomgeving 
en tijdelijke project- of samenwerkingsomgeving en 
vervolgens ook productieomgeving geworden..

Huidige vormgeving en navigatie
Na inloggen komt de bezoeker op de hoofdpagina van 
Groen Kennisnet waar deze drie kolommen aantreft. Zie 
Figuur 1 frontpagina Groen kennisnet.
In de kolom leren staan projecten en initiatieven die 
voor het leren belangrijk of interessant zijn. De tweede 
kolom – Kennisplatform -  biedt gekwalificeerde content 
die beschikbaar is voor de lerenden. De derde kolom – 

Het ontstaan van het Groen Kennisnet

Aad Alkemade

aad.alkemade@planet.nl
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Instelingen -  bevat gegevens over de betrokken instellingen 
in het gehele agrokennissysteem

Beheer
Het beheer van Groen Kennisnet is functioneel en 
inhoudelijk gedecentraliseerd. Het systeem biedt de 
mogelijkheid dat per instelling eigen functioneel 
beheerders hun eigen onderdeel beheren. Hiermee is 
enerzijds de autonomie van de instellingen binnen het 
systeem gewaarborgd terwijl de beheerslast gedeeld wordt 
door alle betrokken instellingen.

Huidige hoofdfuncties
Groen Kennisnet vervult op dit moment de volgende 
hoofdfuncties:

•  Intranet en extranet: Elke instelling heeft een eigen 
ruimte binnen het systeem. Deze wordt decentraal door 
de instelling zelf onderhouden. De instelling bepaalt 
vervolgens welke informatie zij openbaar wil maken. 
Deze opzet biedt de mogelijkheid om leerlingen toch 
te laten kiezen voor een opleidingsprofiel hoewel 
er te weinig aanmeldingen zijn voor de individuele 
school.

•  Schakelbord met zoekportalen en kennisdoorstro-
ming.

•  Samen met Stichting Kennisnet is er gewerkt aan een 
educatieve contentcorner. Succesvolle arrangementen 
kunnen voor alle docenten via de Educatieve Content 
Catalogus beschikbaar komen. Zo hoeft niet elke leraar 
opnieuw het wiel uit te vinden bij het samenstellen 
van leerarrangementen.

Figuur 1: frontpagina Groen kennisnet

Figuur 2: aantal unieke aanloggingen per week medio 2009

Gebruik in cijfers
In de figuren 2, 3 en 4 is het gebruik van Groen Kennisnet 
in beeld gebracht.

Communities of Practise
Sinds eind 2008 biedt Groen Kennisnet de toepassing 
Community of Practise (COP), een werk- en 
communcatieomgeving waarin groepen (ontwikkelaars, 
docenten, leerlingengroepen, projecten…) gericht 
kunnen kennisdelen, samenwerken en communiceren. 
In de COP kunnen leerlingen informatie uitwisselen 
met alumni, experts en overheden. De experts vinden 
hier alles over nieuwe wetgeving, etc. Medio 2009 waren 
er 403 COP’s waarvan een deel actief was.

Figuur 3: groei accounts vanaf 2000 incl. correcties op ‘dummy-
accounts’

Tot slot
Tien jaar geleden was de opdracht te komen tot een 
betere kennisuitwisseling van en naar het onderwijs, 
nadat het BOVO-drieluik ter ziele was gegaan. Nu, anno 
2010, is die doelstelling deels gerealiseerd. 

Figuur 4: aantal unieke, gekwalificeerde documenten in het 
backoffice

Helaas zijn er vanuit de periferie nog te weinig 
instellingen die een informatiebijdrage leveren. Van 
Wageningen UR zijn maar weinig mensen actief 
binnen het systeem. Dit behoeft de volgende jaren veel 
aandacht.
Aad Alkmade is zelfstandig management consultant. 
Hij was van 1999 tot 2009 programmamanager Groen 
Kennisnet.
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Speedpresentatie Groenkennisnet.tv

Gebruikers van Groen Kennisnet kunnen 
gebruik maken van een streaming mediaserver. 
Ze kunnen video’s uploaden. Thijs Heijman, 
docent en ict-coördinator in Roermond 
(Citaverde College) laat in vijf minuten zien hoe 
Groenkennisnet.tv werkt, een laagdrempelige 
toepassing voor docenten en leerlingen in het 
groene onderwijs. 
De mediaserver is ontwikkeld door Daidalos, 
in opdracht van Groen Kennisnet, samen met 
Can-IT. Gebruikers met een livelink-account 
kunnen filmpjes uploaden, waarbij ze zelf een 
formulier met gegevens moeten invullen. Nadat 
ze door een redactie worden beoordeeld en 
gemetadateerd, worden de filmpjes toegankelijk 
voor docenten, studenten en leerlingen in het 
groene onderwijs. Ze zijn ze vindbaar in de 
Educatieve Contentcatalogus. Meer info: 
www.groenkennisnet.tv

Miniconferentie tien jaar Groen Kennisnet

Jan Nijman

Ton van den Born [fotograaf]

Jan Nijman is redacteur/ict-specialist bij S[i]lo, uitgever 
van het vakblad Groen Onderwijs en dienstverlener op het 
gebied van informatievoorziening en communicatieonder-
steuning voor het groen onderwijs.

In 1999 startte Aad Alkemade in samenwerking met 
voorlopers uit het groene onderwijs in opdracht van 
LNV met de ontwikkeling van Groen Kennisnet. Live-
link werd gebruikt als platform. Tijdens de minicon-
ferentie ‘Tien jaar Groen Kennisnet’ op 9 december 
2009 in Wageningen blikten bestuurders, managers, 
gebruikers en ontwikkelaars terug, maakten de balans 
op en keken vooruit.

De 125 deelnemers kwamen er om met organisator 
Groene Kennis Coöperatie de balans op te maken 
en de blik op de toekomst te richten. En natuurlijk 
ook om feest te vieren vanwege het tienjarig bestaan. 
Tijdens het plenaire onderdeel ‘De impact’ kregen 
de deelnemers een terugblik op de totstandkoming 
van deze ict-infrastructuur voor het groene onderwijs 
voorgeschoteld, gevolgd door de presentatie van de audit 
op Groen Kennisnet (GKN) en korte speedpresentaties 
van GKN-toepassingen.
Wat scholen met GKN-toepassingen doen, werd 
vervolgens gedemonstreerd in twee rondes workshops 

in het programma-onderdeel ‘Van pioniers naar brede 
dragers’. In ‘de Uitdaging’ ten slotte was de aandacht 
gericht op de toekomst van Groen Kennisnet.

Breed inzetbare ict-infrastructuur
In 1999 nam René van Schie, beleidsambtenaar bij hij het 
ministerie van LNV, het initiatief om een intranetachtige 
omgeving voor het groene onderwijs op te zetten. Hij gaf 
organisatieadviseur Aad Alkemade opdracht het uit te 
werken, samen met voorlopers uit het groene onderwijs. 
Ze kozen voor Livelink. “Hoogwaardige software,” zo 
zegt van Schie tijdens zijn presentatie op de conferentie, 
“met het zwaartepunt op documentontsluiting. Je 
kunt het een merkwaardige keuze vinden, het is meer 
geschikt voor grote bedrijven, maar het bleek een goede 
oplossing.” 
Van Schie maakt onderscheid in de ontwikkeling van 
GKN:  de startperiode, van 1999 tot 2004, was de periode 
van experimenteren, zoeken naar de mogelijkheden van 
Livelink. Na 2004, de periode van groei en verankering, 
werden toepassingen ontwikkeld zoals de Educatieve 
Content Catalogus, de backoffice van het Groene Lab, 
portfolio’s en de Communities of Practice. Groen 
Kennisnet werd in 2005 ondergebracht bij de Groene 
Kenniscoöperatie. De experimentele fase was voorbij.
De ontwikkeling van GKN kwam in 1999 niet uit de 
lucht vallen. Al veel langer, dertig jaar, is LNV betrokken 
bij ontwikkelingen van ICT in een kennissysteem. De 
eerste plannen dateren van 1977 toen het toenmalige 
ministerie van Landbouw en Visserij onderzoek deed 
naar een minicomputerplan. Begin jaren tachtig werd 
een ict-organisatie opgezet, met enkele grote rekencentra 
in bijvoorbeeld Wageningen. Het groene onderwijs 
maakte kennis met minicomputers. Het besef groeide 
dat er meer samenwerking zou moeten zijn. Diverse 
initiatieven werden vanaf 1986 opgezet, denk aan 
Agronet en videotex. Nadat internet zich ontwikkelde, na 
1995, ontwikkelden zich ook de  ideeën voor structurele 
verbinding. In die tijd ontstonden initiatieven als hao.
com en ‘Kennis uit het stopcontact’. 
De ontwikkeling van een breed inzetbare ict-
infrastructuur voor het ontsluiting en delen van kennis 
– waarvoor GKN bedoeld is – en voor het stimuleren 
van het nieuwe leren is een logisch vervolg van die 
ontwikkelingen.  Na de eerste fase, de tijd van pionieren, 
is het gebruik gegroeid. Tien jaar na de start zijn er 
ruim 67.000 gebruikers, waarvan zo’n 25 procent actief. 
Het aantal objecten bedraagt 4 miljoen, en de database 
heeft een omvang van 1 miljoen Mb. 

Waardevol
Betekent dit dat GKN succesvol is? “Het is een 
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waardevolle voorziening,” vertelt Paul Kirschner, 
“maar het kan beter.” Kirschner, voorzitter van de 
auditcommissie Groen Kennisnet geeft een korte 
toelichting op het auditrapport. Hij prijst de sectorbrede 
aanpak. Het heeft bijgedragen aan verbetering van het 
groene onderwijs, vooral het groene mbo. Maar er is 
nog wel wat te verbeteren: veel mogelijkheden blijven 
onbenut. De gebruiksvriendelijkheid kan beter, het 
is niet overzichtelijk. Het gebruik is te vrijblijvend, 
en deskundigheid van de gebruikers kan beter. In het 
interview met Paul Kirschner in deze editie kunt u daar 
meer over lezen.
Dat er goede voorbeelden zijn van het gebruik, laten 
docenten zien tijdens speedpresentaties. Jeannet 
van Zoest, Vmbo-docente in Heerhugowaard vertelt 
hoe ze aarzelend gebruiker werd van de Educatieve 
Contentcatalogus (zie kader). Jos Damhuis, mbo-docent 
in Almelo laat zien hoe de CoP (Community of Practice) 
werkt voor loonwerkdocenten (zie kader) en Wied 
Hendrix, mbo-docent in Doetinchem (AOC Oost) laat 
zien waarom de beeldenbank gewasbescherming voor 
leerlingen interessant is. 

Natuurlijk is de blik niet alleen op het verleden 
gericht. Tijdens de conferentie wordt er gesproken 
over het vervolg, informeel en tijdens presentaties 
en workshops. Van Schie ziet veel mogelijkheden om 
Livelink, ‘een hoogwaardige, ict-gebruiksomgeving 
die op maat doelgroepen en projecten kan bedienen’ 
in te zetten bij samenwerking tussen teams. Hij denkt 
dat je de database kunt ombouwen tot een ‘gele gids’ 
voor het groene kennissysteem. Hij vindt dat er binnen 
LNV, Wageningen UR en de activiteiten van de Groene 
Kenniscoöperatie meer gebruik gemaakt zou moeten 
worden van de activiteiten van Groen Kennisnet. Daarom 
zouden er meer koppelingen moeten komen met de 
netwerken van bijvoorbeeld WUR, LNV en Agroportal. 

Dick van Zaane, bibliothecaris van Wageningen UR en 
voorzitter van het regieteam Groen Kennisnet, richt 
tijdens de miniconferentie zijn blik op de toekomst. 
Hij ziet voor Groen Kennisnet in 2015 drie functies: Een 
functie om publiek kennis te delen, een gepersonaliseerde 
leer- en werkomgeving en gereedschap om samen te 
werken. Hij noemt in zijn presentatie een Groene Content 
Catalogus, een Groen Kennisportaal. Instellingen zouden 
in kennisarrangementen samen moeten werken. De 
ontwikkeling van een gepersonaliseerde omgeving zoals 
i-google moet een onderdeel van het Groen Kennisnet 

Ruim 125 deelnemers woonden de conferentie bij

René van Schie (LNV) tijdens zijn presentatie

Speedpresentatie Community of Practice

Hoe houd je contact met je collega’s? En 
speciaal met de docenten loonwerk? Dat vraagt 
Jos Damhuis, docent en teamleider in Almelo 
(AOC Oost) zich af tijdens zijn speedpresentatie. 
Er zijn zoveel mogelijkheden: Hyves, Facebook, 
Twitter of Linkedin. De oplossing is de CoP 
loonwerk, zoals die nu in Livelink is opgebouwd. 
De CoP bevat een blog, je kunt direct contact 
leggen met al je collega’s. En je vindt er 
bijvoorbeeld links naar arrangementen in de 
ECC, documenten van de landelijke werkgroep 
Loonwerk of de backoffice van het Groene Lab.
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Videoploeg aan het werk tijdens de conferentie

Speedpresentatie Gebruik Educatieve 
Contentcatalogus

Vmbo-docente Jeannet van Zoest uit 
Heerhugowaard (Clusius College) had tot 
vorig jaar nog nauwelijks gewerkt met Groen 
Kennisnet, of met de ECC. Toen ze eind vorig 
schooljaar hoorde dat de school geen boeken 
meer zou gebruiken, maar zou overstappen op 
de ECC, schrok ze. Zo erg dat ze zelfs overwoog te 
stoppen met haar werk. 
Na uitleg over het gebruik van de arrangeertool 
ging ze thuis aan de slag. “Het leek wel te doen.” 
Ze riep de hulp in van haar zoon – handig met 
computers – en ging na de zomervakantie met 
leerlingen aan het werk. Nu is ze zo ver dat ze er 
goed mee overweg kan. Ze ziet ook de meerwaarde. 
“Leerlingen kunnen altijd bij het lesmateriaal. 
En je kunt het steeds weer aanpassen.” 

Vmbo-docenten Jeannet van Zoest vertelt hoe ze 
afgelopen zomer, met hulp van haar zoon, aarzelend 
kennismaakt met de ECC. Langzamerhand is de 
angst verdwenen.

worden. Hubert Krekels van Bibliotheek Wageningen 
UR en programmaleider van het programma 
‘Ontsluiten Publieke Kennis van de Groene Kennis 
Coöperatie, laat met een prototype zien hoe zo’n 
nieuwe portal er uit zou kunnen zien. Het moet een 
portal worden die nog beter bronnen ontsluit uit de 
Educatieve Content Catalogus, uit Artik+, de database 
van de bibliotheek van Wageningen UR, het Groene 
LAB en video’s van Teleblik. De portal moet meer 
verbindingen leggen met portals voor doelgroepen 
zoals die er nu al zijn. Hij noemt de Melkveeacademie, 
Groenweb en Dierenwelzijnsweb. Hij laat als voorbeeld 
zijn eigen i-google zien, een persoonlijke portal die je 
zelf naar eigen believen kunt aanpassen. Ook in Groen 
Kennisnet zou dat moeten kunnen.

Conferentie op www.groenkennisnet.nl 

Van de conferentie is een videoregistratie 
gemaakt. U vindt deze – evenals downloads van 
presentaties en een fotopresentatie – op 
www.groenkennisnet.nl bij Nieuws.
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Berend van de Weerdt

b.vd.weerdt@hccnet.nl

Berend is vanaf de start in 1999 lid van de Ontwikkelgroep 
Groen Kennisnet.

Het ontwikkelen van competentiegericht handelen 
vereist leren door doen in een duaal leerproces van 
kennis-, vaardigheden- en attitude-opbouw op school 
en op het bedrijf. Het competentiegericht onderwijs 
heeft in die complexe situatie een ict-systeem nodig 
dat flexibel kan inspelen op de behoeften van elke stu-
dent. Groen Kennisnet Livelink blijkt daar goed in te 
kunnen voorzien. Het daadwerkelijk gebruik hiervan is 
nog zeker niet optimaal, maar wel groeiende.

‘Al doende leert men’ is een oude wijsheid uit een tijdperk 
waarin een gezel wist dat hij eens meester zou worden, het 
vak zou uitoefenen en er oud mee worden. De meester kon 
het zich permitteren een gezel jarenlang krullen te laten 
rapen en (letterlijk) spijkers op laag water te laten zoeken. 
Uit Amerikaans onderzoek (Growth Strategies, 2006)’ blijkt 
dat een gemiddelde Amerikaan op z’n 32-ste al tien tot 
negentien verschillende beroepen heeft uitgeoefend. Job 
hoppen is zelfs het belangrijkste motto van vacaturesites als 
Monsterboard geworden. Voor ‘al doende leren’  is geen tijd 
noch plaats meer in het bedrijf. Los van het feit dat het te 
kostbaar is om iemand langdurig op het uiteindelijke func-
tioneren voor te bereiden, heeft het weinig zin als men toch 
weer snel van baan (moet) veranderen.
Toch zal een schoolverlater startbekwame kwalificaties moe-
ten hebben om in z’n eerste baantje aangenomen te kunnen 
worden. Maar hij/zij zal een instelling van leven-lang-leren 
moeten hebben om zich voortdurend op andere banen voor 
te bereiden.

Leren doen of leren door het te doen
Leren doen blijft noodzakelijk maar is niet gelijk aan leren 
door het te doen. Leren doen is een gestructureerd proces, 
ge- en begeleid door coaches en vakbekwame leermees-
ters. Leren door het te doen is een trial-and-error proces. 
Leren doen impliceert een leergang gericht op het ontwik-
kelen van competent handelen. Prof. Matthieu Weggeman 
gaf ooit op een congres hiervan de volgende definitie: 
“Competent handelen is het adequaat optreden in bedrijfs-
kritische situaties.”  Hierin vallen  een paar woorden op.  

Adequaat is adequaat: je kunt niet een beetje adequaat 
zijn. Handelen - dus kennis en vaardigheden toepassen en 
bedrijfskritisch - dat wil zeggen: op de juiste wijze handelen 

als het er toe doet. Dit betekent niet het handelen in de veili-
ge schoolomgeving maar juist in de praktijk, waar verkeerd 
handelen direct schadelijk voor het bedrijf zal zijn.
Leren doen is dus per definitie een duaal leerproces van ken-
nis-, vaardigheden- en attitude-opbouw op school en op het 
bedrijf. Enerzijds de handeling aanleren, maar anderzijds 
met een helicopter view leren kijken naar je eigen leerproces. 
Competentiegericht onderwijs mag niet zo zijn dat je met 
een stel boeken en een computer in een hok gestopt wordt 
om je eigen leervraag te gaan ontdekken. Helaas gebeurt dit 
op veel onderwijsinstellingen maar al te vaak. Het betekent 
ook dat de student veel tijd buiten de school zijn/haar leer-
werkzaamheden zal moeten uitvoeren.

Proeve van bekwaamheid
Gelukkig kan het ook anders. Op veel aoc’s wordt nu met 
Proeven van bekwaamheid gewerkt. Dat zijn  volledig uit-
geschreven handelingen die een student zonder hulp ade-
quaat moet kunnen uitvoeren. In  het groen onderwijs is 
daarvoor ‘De groene standaard’ opgericht waar alle aoc’sop 
één na gebruik van maken. In ‘De groene standaard’zijn de 
exameneisen opgenomen. 

Zo’n overzicht in ‘De groene standaard’ is niet bedoeld als 
afvinklijstje. Als het zo gebruikt wordt, kan de student name-
lijk nooit de noodzakelijke helicopter view ontwikkelen die 
zij/hij nodig zal hebben om snel in een nieuwe werkomge-
ving ingepast te kunnen worden. Daarom wordt elke Proeve 
van  bekwaamheid beschreven in een kritische beroepssitu-
atie. Zo herkenbaar mogelijk voor de student. 

Uit deze Proeven van bekwaamheid volgen de te toetsen 
handelingen. Die staan beschreven in het bekwaamheden-
document dat uitgaat van de internationaal erkende stan-
daardcompetenties volgens de de algemeen geaccepteerde 
SHL-methode (ontwikkeld door SHL, een  internationaal 
consultingbedrijf voor Human Resource Management). 

Competent handelen
‘Competentie’ is een containerbegrip. Het Engels kent twee 
begrippen: competency  en competence. Het betekenisver-
schil is vergelijkbaar met dat tussen liefde en verliefd zijn. 
Waar het in het onderwijs om moet gaan is het aanleren 
van competent handelen. Je kunt een 10 halen voor het 
leggen van drukverbanden, een 10 voor het omgaan met 
Lotus-slachtoffers, maar als je flauw valt tijdens een EHBO-
ondersteuning van een slachtoffer met een echte slagader-
lijke bloeding als gevolg van een autocrash, dan ben je niet 
competent.
Voortdurend moet dus teruggekeken kunnen worden naar de 
uitgevoerde handelingen in het leerproces tijdens zo natuur-
lijk mogelijke situaties en hier moeten op een Socratische 

Competentiegericht onderwijs kan niet 
zonder ict-ondersteuning
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wijze vragen over gesteld kunnen worden. Dwing de leerling 
spijkers op laag water te zoeken. Stuur ze een denk-en-doe-
proces in dat gericht is op het uiteindelijk competent hande-
len. Om een leven lang leren mogelijk te maken moet deze 
manier van denken vanzelfsprekend worden. Zoals een col-
lega van het Kennis- en communicatiecentrum voedsel en 
leefomgeving Aequor ooit zei: “Als je jouw fiets tegen een 
muur zet en hij valt om, dan moet je geleerd hebben om 
hem de volgende keer iets schuiner tegen die muur te zet-
ten.” Het doorlopen van een Proeve van bekwaamheid is een 
persoonlijk proces waarbij in totaal in sommige gevallen 
wel 200 soms zelfs 500 toetselementen zitten. En dat voor 
elke student weer anders. Het moge duidelijk zijn  dat een 
lerarenagenda met achterin een cijferlijstje per klas hier-
voor ten ene male ongeschikt is.

Benodigde ICT-functionaliteit
Onderwijs moet dus niet gericht zijn op competenties maar 
op competent handelen. Het competentiegericht onderwijs 
heeft dus een systeem nodig dat flexibel kan inspelen op de 
behoeften van elke student.
Een systeem dat:
•  de mogelijkheid biedt handelingen te auditten en als het 

ware terug te spelen;
•  een vorm van kennismanagement biedt, waarbij grote 

aantallen diverse bewijsstukken kunnen worden gebruikt, 
opgeslagen en gemetadateerd. Bewijsstukken zijn o.a.:

    proefwerkcijfers en resultaten behaald in de ELO 
(elektronische Leer Omgeving) 

    foto’s van werkstukken of bewijs van een hande-
ling

    video’s van handelingen,
    verslagen
    ingeleverde werkbriefjes van de stagebieder
    websites en blogs
    bijdragen aan discussiegroepen en fora
    wiki’s
•  een goede documentmanagementfunctie heeft, inclusief 

versiebeheer en auditfuncties, teneinde studenten ook 
‘onderweg’ op het stagebedrijf van de nodige kennis en 
informatie te kunnen blijven voorzien;

•  een communicatietool biedt waarin studenten onderling, 
met stagebegeleider en stagebieder, school en experts 
kunnen communiceren en waarbij bijvoorbeeld ook pri-
vé gesprekken met de vertrouwenspersonen en / of coach 
mogelijk zijn. 

Competentiegericht onderwijs vereist dat de studenten veel 
tijd buiten school opereren. Als verantwoordelijke school 
wil je bij dit alles wel een vinger aan de pols kunnen hou-
den en op tijd de juiste ondersteuning bieden. Het systeem 
moet hiervoor kunnen communiceren met externen, moet 
informatie van andere instellingen en overheden beschik-
baar hebben op elk(e) moment en plaats waar de student 
actief is.

Cloud avant-la-lettre
Tien jaar geleden hebben visionaire beleidsmakers op het 
ministerie van LNV deze behoeften al ingezien. Ze besloten 
tot de aanschaf en inrichting van een Cloud avant-la-lettre 
in de vorm van Enterprise Contentmanagementsysteem 

Livelink van Open Text. Dit platform kon al deze mogelijk-
heden bieden en was ook nog eens modulair van opbouw 
zodat eenvoudig nieuw te ontwikkelen functionaliteit kon 
worden toegevoegd.

Livelink Environment Builder
Een belangrijke aanvullende module die werd ontwikkeld is 
de Livelink Environment Builder (LEB). Hiermee kan in één 
avond voor honderden studenten een werkomgeving/ leer-
lingdossier worden aangemaakt, inclusief bijvoorbeeld dis-
cussieplatforms voor de vertrouwelijke gesprekken tussen 
de individuele student en zijn /haar eigen coach, waarbij de 
student automatisch aan de juiste coach gekoppeld wordt. 
Onderdeel hiervan is het portfolio waarin volledig automa-
tisch en foutloos bewijsstukken kunnen worden opgeslagen 
na goedkeuring door de docent. Dit levert veel tijd- en admi-
nistratiewinst op voor de docent en leidt tegelijk tot een 
enorme kwaliteitsverbetering in het competentiegericht 
onderwijs. 
Vele kleinere maar efficiency verhogende modules volgden. 
Bijvoorbeeld de Slim Cat, een slim metadateringssysteem 
dat in de metadata bijvoorbeeld automatisch plaatsen van 
bewijsstukken in het portfolio regelt met gelijktijdige per-
missieverandering zodat een document een gegarandeerd 
examenstuk kan worden. De student blijf eigenaar van het 
document maar kan er zelf niets meer aan veranderen.

Aanhoudende groei
Groen Kennisnet Livelink is nu tien jaar in gebruik. Bij de 
start wist iedereen dat het een lange weg zou zijn. Men was 
niet gewend aan ‘cloud-denken’ en nog steeds gebruiken veel 
scholen het systeem niet optimaal, veel staat nog steeds op 
lokale harde schijven. Als je geluk hebt is er een F-schijf die 
via internet te benaderen is. Toch is er een blijvende groei 
van het aantal gebruikers (zie ‘Het ontstaan van het Groen 
Kennisnet’elders in dit nummer van AgroInformatica).
Van de 70.000 accounts is ongeveer éénzesde echt kernge-
bruiker. Zij loggen meerdere keren per dag in om hun werk 
te doen. Het aantal unieke documenten (dus de vele versies 
niet meegerekend) groeit als kool en zit momenteel in de 
eerste bocht van een S-curve. Populatie-dynamisch mogen 
we dus verwachten dat het aantal nog wel zal groeien van 
een kleine vier miljoen nu naar zo’n zeven miljoen docu-
menten. 

Berend van de Weerdt heeft 19 jaar voor de klas gestaan, 
daarna verschillende adviseursfuncties bekleed bij onder-
wijsbegeleidingsdiensten. In 2009 werkte hij mee aan 
het opzetten van een EVC-centrum (Elders Verworven 
Kwalificaties) voor de Internationale Hogeschool Breda.  

1.‘Where work is going’, Growth Strategies, march 13, 2006



16 @gro-Informatica maart 2010

Thijs Heijman en Berend van de Weerdt

t.heijman@citaverde.nl

Thijs Heijman is stafmedewerker Onderwijs en ICT 
op het Citaverde College te Roermond. Hij was  ja-
renlang auteur van de lesmethode Disk-it van Wol-
ters Noordhoff. Thijs is vanaf de start in 1999 lid van 
de Ontwikkelgroep Groen Kennisnet.
Berend van de Weerdt heeft 19 jaar voor de klas ge-
staan, daarna verschillende adviseursfuncties bekleed 
bij onderwijsbegeleidingsdiensten. In 2009 werkte 
hij mee aan het opzetten van een EVC-centrum (El-
ders Verworven Kwalificaties) voor de Internationale  

Hogeschool Breda. Berend is vanaf de start in 1999 lid 
van de Ontwikkelgroep Groen Kennisnet.

In het competentiegericht onderwijs zijn veel meer actoren bij 
het leerproces van de leerling betrokken dan alleen de docent. 
Coaches, beroepspraktijkopleiders (stagebieders) en andere direct 
bij het leerproces betrokken personen. Het Citaverde College 
Roermond had met name voor het vmbo behoefte aan een ana-
lysetool voor coach en vakdocenten om leerlingen beter te kun-
nen coachen. Daarom is de speciale Coach Assist Box ontwikkeld. 
Signaleringskaart
Vooral in het vmbo komen nogal eens leerlingen terecht met 
‘rugzakjes’ (extra faciliteiten i.v.m. vastgestelde leer- en /of 
gedragsproblemen) en leerlingen leerlingen die extra gemo-
nitord moeten worden tijdens hun schoolloopbaan. De coa-
ches bij Citaverde College Roermond hadden behoefte snel 
inzicht te krijgen in potentiële problemen bij leerlingen. 
Hiertoe is een signaleringskaart ontworpen die een leerling 
aan zijn docenten groep koppelt. De coach maakt een kaart 
voor een leerling en een periode. 

Voor één leerling kunnen meerdere kaarten in omloop 
zijn. De coach stuurt een link van deze kaart naar de groep 
docenten die lesgeven aan de betrokken leerling. Zij vullen 
de kaart in. Via een simpel javascript worden de resultaten 
getotaliseerd en komt een overzicht beschikbaar. Zo kunnen 
problemen tussen leerlingen en docenten (of omgekeerd) in 
kaart worden gebracht.

Weergave volgens beide dimensies is van belang om een juist 
beeld te krijgen. Immers het probleem kan aan de zijde van 
de leerling zitten maar ook bij een slecht functionerende 
docent. Dat kan op deze manier uitgefilterd worden.

Prestatie Motivatie Leerlingen
Een soortgelijke rapportage-instrument is ontwikkeld voor 
de motivatiemeting van de leerling. Hierbij wordt gebruik 
gemaakt van de test zoals die is ontwikkeld door psycho-
loog Hubert Hermans. In deze test wordt de motivatie van 
de leerling getest en vergeleken met het gemiddelde van de 

peergroup. Na de berekening wordt er een rapport samenge-
steld dat kan worden uitgeprint voor de ouders/verzorgers.

De procedure werkt als volgt:
1. De leerling vult de test zelfstandig in.
2. De testresultaten zijn direct na afname van de test 
beschikbaar voor de mentor, zorgcoördinator en eventuele 
andere betrokkenen. 
Voor het invullen van de test krijgt de leerling via een e-mail-
bericht of via het portfolio een link naar de test. De leerling 
klikt op de link. 

De leerling vult vervolgens de test in. Om de rapportage van 
de ingevulde test in te kunnen zien selecteert de coach de 
naam van de  leerling uit een dropdown menu waarin alle 
namen van leerlingen met ingevulde testen staan.
Nadat de juiste leerling gevonden is verschijnt de rappor-
tage.

De score wordt genormeerd volgens een landelijke deciel-
schaal van 1 tot 10. 

Doorstroomdossier
Het groene onderwijs is de enige onderwijsvorm in het 
Nederlandse beroepsonderwijs waarbij er een verticale leer-
kolom is gecreëerd: vmbo en mbo zijn veelal onderdeel van 
dezelfde onderwijsinstelling. Hoewel daardoor leerlingen-
gegevens binnen deze doorlopende leerweg beschikbaar 
blijven, bleek het toch nuttig om sommige karakteristieken 
van de leerling in verslag door te geven van vmbo naar mbo.
Bijvoorbeeld persoonskenmerken zoals dyslexie, leerproble-
men, maar ook positieve zaken zoals in welke sport de leer-
ling uitblinkt etc. kunnen vooral in het competentiegericht 
onderwijs een grote invloed hebben op vorderingen en het 
algemeen welzijn van de leerling. De docent kan daarom 
van elke leerling het doorstroomdossier opvragen via het 
menu.

Dit doorstroomdossier kan vervolgens als Worddocument 
bewerkt worden. 

Conclusie
Vooral de signaleringskaart uit de Coach Assist Box blijkt een 
handige tool: niet alleen voor het volgen van de leerling in zijn/
haar leerproces, maar ook voor het oplossen van conflicten tus-
sen docenten en leerlingen en zelfs voor het in kaart brengen 
van problemen die voornamelijk bij de docent zitten.
Na invoering van de signaleringskaart is dit instrument al 88 
keer ingezet.
Het doorstroomdossier in de box blijkt meerdere doelen 
te kunnen dienen. Juist omdat er veel gevraagd wordt over 
elders behaalde competenties kan dit een hulpmiddel zijn 
om leerlingen in te zetten bij allerlei buitenschoolse activi-
teiten. Via het dossier krijgen docenten ook een beter beeld 
van de leerling.

De Coach Assist Box
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Dick Muller, Karim Bounid en Jorg de Jong

jorg.de.jong@daidalos.nl

Daidalos verzorgt de doorontwikkeling en het beheer van 
Livelink Groen Kennisnet. In dit artikel worden projecten 
beschreven waarmee Daidalos specifieke oplossingen heeft 
toegevoegd aan de Groen Kennisnet-omgeving: Single Sign 
on, Workflow Media voor Groen Kenisnet.tv en Het Groene 
Zoekportaal.

Single Sign On

Dick Muller

dmuller@live.nl

Je logt ergens één keer in en je hebt automatisch toe-
gang tot alle applicaties waar je als gebruiker recht 
op hebt. Dus ook als dat aparte applicaties zijn met 
normaliter eigen inlog-procedures. Dat is Single Sign 
On, kortweg SSO. 

SSO staat al vanaf de start van Groen Kennisnet op het ver-
langlijstje. Het concept is simpel maar voor Groen Kennisnet 
is de oplossing niet eenvoudig. Er is voor SSO weliswaar een 
breed scala aan ‘kant-en-klare’oplossingen en standaard 
technieken beschikbaar. Echter vier veelomvattende drem-
pels stellen grenzen aan de realisatie van oplossingen voor 
Groen Kennisnet. 
Het betreft de volgende:

1. Verschillende omgevingen/leveranciers;
2. Verschillende (netwerk) locaties;
3. Verschillende oplossingsmogelijkheden/meningen;
4. Gecentraliseerde user store.

Al sinds de start is er aandacht voor SSO binnen de Groen 
Kennisnet-omgeving. Allereerst zijn verschillende produc-
ten en technieken met elkaar vergeleken, is er gekeken naar 
overkoepelende oplossingen, zoals portals, en zijn een aan-
tal van deze oplossingen geëvalueerd in de vorm van pilots. 
Omdat geen van de oplossingen de gehele lading kon dek-
ken zijn er in de loop der tijd verschillende deeloplossingen  

geïmplementeerd. Zo is er bijvoorbeeld een SSO-koppeling 
tussen Livelink en Content Corner (toepassing waar-
mee lesmateriaal gearrangeerd kan worden). Ook tussen 
Blackboard (e-learning platform) en Livelink. Een andere 
toegepaste SSO- oplossing in Livelink is het Autologin 
object. Daarmee hoeft de gebruiker vanuit Livelink slechts 
één keer handmatig in te loggen in een andere webappli-

catie, waarna diens gebruikersgegevens van die applicatie 
encrypted bewaard worden en de gebruiker elke volgende 
keer vanuit zijn Livelink-omgeving zonder in te loggen 
door kan naar betreffende applicatie..

SSO-instellingen
Daidalos heeft drie oplossingen gerealiseerd op het gebied 
van SSO die de gebruikers van Groen Kennisnet Livelink 
helpen om sneller en eenvoudiger transparant bij het aan-
bod aan verschillende applicaties te komen.  Eén daarvan, 
‘SSO Instellingen’ genaamd en hieronder nader beschre-
ven, wordt gebruikt door de Aeres Groep (AOC Groenhorst 
College, CAH Dronten, Stoas Hogeschool en PTC+)  en 
AOC Clusius. Deze wordt ingezet om gebruikers te laten 
authenticeren (inloggen volgens vastgelegde credentials) 
via de lokaal op die instelling vastgestelde vaste gebrui-
kersnamen met wachtwoorden. 

Onderstaand een toelichting per stap (nummer) op de wer-
king van deze oplossing zoals weergegeven in figuur 1.

1.  De gebruiker logt vanaf de instelling of thuis in op de 
portal van de instelling. Hiervoor moet de portal wel 
toestaan dat gebruikers vanaf huis mogen inloggen.

2.  Bij het inloggen wordt de gebruiker geauthenticeerd 
tegen de locale LDAP-server (database met gebruikers-
namen en wachtwoorden). Bij een succesvolle authen-
ticatie wordt de username/password combinatie ‘vast-
gehouden’ voor die sessie.

3.  Wanneer de gebruiker vanaf de portal wil inloggen op 
bijvoorbeeld Livelink, dan worden de gegevens van de 
gebruiker (username/password) met het inlogformulier 
meegestuurd naar Livelink.

Figuur 1 SSO instellingen

Daidalos en Livelink Groen Kennisnet 
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4.  Wanneer er dan  bij Livelink aangeklopt wordt, treedt de 
AuthSelect module in werking (onderdeel van deze oplos-
sing). Bij het inloggen van een LDAP-gebruiker, worden 
de gegevens van de gebruiker ‘onder water’ bij de locale 
LDAP of bij de centrale LDAP (RedSpider) geverifieerd. Dit 
is afhankelijk van waaruit de user was gesynchroniseerd. 
Op die manier wordt de gebruiker geauthenticeerd voor 
toegang tot Livelink zonder dat de gebruiker daar iets voor 
hoeft te doen of van merkt en krijgt met die ene klik direct 
toegang. Voor de duidelijkheid: het maakt niet uit of de 
gebruiker nu via de portal inlogt of direct op Livelink. 

5.  De gebruikers kunnen ook direct, zonder op de portal in 
te loggen, op de gemeenschappelijke applicaties (Livelink) 
inloggen. Hiervoor kunnen ze dezelfde login-gegevens 
gebruiken als die van de portal of instelling.

6.  Uitbreiding met een extra instelling is door deze architec-
tuur redelijk eenvoudig.

Dick Muller, Karim Bounid en Jorg de Jong zijn con-
sultants bij Daidalos,  ICT-dienstverlener op het gebied 
van leren, kennisdelen en publiceren (www.daidalos.
nl). Als specialist in Content Integratie, E-Learning, 
Content Management en Zoeken & Vinden heeft Dai-
dalos ervaring binnen de onderwijsmarkt, zowel bij 
onderwijsinstellingen, als ondersteunende organisaties 
en educatieve uitgevers. Samen met het ministerie van 
LNV heeft Daidalos aan de wieg gestaan van Groen 
Kennisnet.

Workflow Media voor Groenkennis-
net.tv

Karim Bounid

Karim.bounid@daidalos.nl

Het gebruik van video in het onderwijs neemt hand 
over hand toe. Steeds meer studenten gebruiken vi-
deo om hun competenties aan te tonen en steeds 
meer docenten gebruiken video in hun lesmateriaal. 
Het project ‘Workflow Media’ ondersteunt dit onder-
wijsproces.

Video’s voor het groene onderwijs worden gemetadateerd 
volgens het Groen Educatief Content Zoekprofiel (GECZ) 
voordat ze op de mediaserver worden geplaatst. De GECZ-
metadataset  maakt het mogelijk om de video’s te zoeken 
en te arrangeren via de Educatieve Content Catalogus (grote 
verzameling leermateriaal) en de  ContentCorner (tool om 
opdrachten te arrangeren). De video’s worden aangeboden 
en ontsloten op www.groenkennisnet.tv door middel van 
een streaming-videoserver. 

Daidalos heeft zich gericht op het ontwikkelen van de 
publicatie workflow en uitwisseling van metadata en 
video’s naar de mediaserver. Verder wordt als onderdeel 
van de workflow een zogenaamde Factsheet aangemaakt 
worden voor de publieke video’s. De Factsheet is een repre-
sentatie van een video in de vorm van metadata en een 
link naar de mediaserver. De creatie van de Factsheet zal 
verzorgd worden door de Factsheet Importer. Deze input 
wordt aangeleverd volgens de richtlijnen van de internatio-
nale standaard OAI-PMH. 

Het verloop van de workflow wordt getoond in figuur 2, 
hieronder een toelichting op de stappen in de workflow.
•  Op het moment dat een gebruiker een video wil 

uploaden wordt deze doorgestuurd naar een Livelink-
formulier, waarop hij dient in te loggen voordat het 
formulier ingevuld kan worden.

•  Het formulier bevat de mogelijkheid om een video 
te uploaden en een korte omschrijving op te geven. 
Daarnaast dient de gebruiker aan te geven bij welke 
instelling hij/zij aangesloten is.

•  Vervolgens wordt er op de achtergrond een workflow 
geactiveerd die de video aan de mediaserver ter beschik-
king stelt voor conversie.

•  De workflow controleert welk formaat wordt aange-
leverd. Het uiteindelijke formaat van de video wordt 
.wmv.

•  Indien het aangeleverde formaat anders is, wordt de 
video eerst geconverteerd.

•  Na een succesvolle conversie wordt door middel van een 
groupassignment de video bij de juiste redactiegroep ter 
goedkeuring aangeboden.

•  Hierna komt de video beschikbaar door middel van een 
groupassignment bij de juiste redactie ter beoordeling.

•  De redactie kan vervolgens de video bezichtigen mid-Figuur 2: workflow mediaserver
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dels een videostream.
•  Als de redactie de video goedkeurt voor plaatsing, kan 

zij redactie de video verrijken met de GECZ-metadata.
•  Hierna wordt de video gepubliceerd op de mediaserver 

en krijgt de gebruiker een email waarin hij/zij op de 
hoogte wordt gesteld van de publicatie.

•  Hierna is de video ook vindbaar in de ContentCorner 
voor gebruik in arrangementen.

Groene Zoekportaal

Jorg de Jong

jorg.de.jong@daidalos.nl

Deze Educatieve Content Catalogus valt volledig binnen 
het domein van Groen Kennisnet en maakt grotendeels 
gebruik van de functionaliteiten van Livelink, het plat-
form van Groen Kennisnet. Arrangeren vindt plaats in een 
applicatie buiten het domein van Groen Kennisnet in de 
Content Corner, maar heeft een koppeling met Livelink 
op basis van het SRU/SRW-zoekprotocol.
Daidalos heeft voor de Groene Kennis Coöperatie in 
samenwerking met Wageningen UR een generieke, onaf-
hankelijke zoekinterface gerealiseerd. Deze interface 
ondersteunt burgers, ondernemers en voorlichters in het 
begeleid/intelligent zoeken naar antwoorden op vragen in 
het groene domein. Zie figuur 3.
De architectuur bestaat uit vier onderdelen:

1.  Een JSR-168 Portal front-end die zoekvragen omzet in 
SRU-requests en de gevonden resultaten presenteert 
aan de gebruiker. 

2.  Een SRU front-end die de SRU-requests vertaalt naar 
zoekmachine requests en de resultaten terugvertaalt 
naar SRU+ results. 

3.  De centrale zoekmachine met de metadata collecties 
gebaseerd op SOLR/Lucene, voor het eigenlijke ophalen 
van resultaten aan de hand van zoekvragen.

4.  Een CMS Interface die via het OAI-PMH protocol meta-
data kan toevoegen aan de zoekmachinecollecties. 

Naast het gebruik van open standaarden is waar moge-
lijk ook gebruik gemaakt van open source. Dit zijn onder 
andere SOLR/Lucene, CQLJava, Jetspeed en jOAI/Dlese.
De voordelen van het gebruik van open standaarden werd 
al snel duidelijk bij de ontwikkeling van een nieuwe por-
tal voor Groen Kennisnet. Hoewel de door Daidalos ont-
wikkelde oplossing geheel in Java is gerealiseerd kon de 
in Sharepoint ontwikkelde Portal via de SRU interface de 
zoekfunctie eenvoudig ontsluiten. 

Vervolgfase
De tweede fase van het Groene Zoekportaal project staat 
in de startblokken en kent de volgende uitdagingen:

• Full content indexering
  Als het metadatarecord een url naar het brondocument 

bevat, wordt getracht het brondocument ook doorzoek-
baar te maken. 

• Thematisch zoeken
  Dit biedt de mogelijkheid om te zoeken op een deel 

van de content, gebaseerd op thema’s als varkens of 
bomen.

• Besloten versus open content 
  Naast  content die voor iedereen vindbaar is, komt 

er ook content die alleen door geselecteerde groepen 
vindbaar zal zijn.

• Toegang tot besloten content
  Veel van de content die nu in Livelink Groen 

Kennisnet is opgeslagen, is alleen toegankelijk voor 
Livelinkgebruikers. Deze groep van gebruikers wil 
uiteraard gebruik blijven maken van de Single Sign 
On-faciliteiten.

Binnen het groene onderwijs wordt sinds enige ja-
ren vorm gegeven aan het circuleren en delen van 
kennis door het faciliteren van zoeken, vinden, ar-
rangeren en via metadata typeren van informatie 
van verschillende gekwalificeerde bronnen. Binnen 
de Groen Kennisnet-omgeving gebeurt dit in de 
Educatieve Content Catalogus (ECC) waar op basis 
van standaarden voor zoeken (SRU/SRW), harves-
ten (OAI-PMH) en metadata (Content Zoekprofiel/
IEEE-LOM) een database van informatiebronnen 
geraadpleegd kan worden en van waaruit de infor-
matie opgehaald en verder verwerkt kan worden 
(arrangeren).
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‘Kennisdelen faciliteren en belonen’
Pieter Boetzkes 

Boetzkes@knoware.nl

Groen Kennisnet is een waardevolle en gewaardeerde 
voorziening voor groene scholen, leerlingen en docenten. 
Er valt echter nog heel wat te verbeteren om tot meer 
gebruik in het groen onderwijs te komen. Paul Kirsch-
ner, voorzitter van de commissie die een audit op Groen 
Kennisnet uitvoerde, geeft een toelichting.  

‘Kiss my ego goodbye’ schreef hij ooit in een column 
voor Kennisnet. Paul Kirschner (58), hoogleraar 
Onderwijspsychologie aan de Open Universiteit, is geen 
voorstander van ict-platforms. “Blackboard, Livelink…”

Waarom gesloten systemen terwijl al die voorzieningen er 
al zijn? Ze zijn altijd onhandig in vergelijking met wat men-
sen al gebruiken. Denk bijvoorbeeld aan Gmail, Hotmail of 
Outlook, een digitale agenda, Flikr en projectomgevingen 
in Microsoft.”  Kirschner, geboren en getogen in Amerika, 
woont en werkt sinds begin jaren ’70 in Nederland. Op 
21-jarige leeftijd ging hij zoals zoveel van zijn  landgenoten 
in het hippietijdperk naar Europa. “To get my head toge-
ther. Ik wilde een jaar door  Europa reizen, naar India gaan 
en weer huiswaarts keren.” Dat alles gebeurde, behalve 
het laatste. Kirschner bleef in Nederland, vervolgde er zijn 
studie en bouwde er  een gezin en een wetenschappelijke 
carrière op. Hij was hoogleraar bij achtereenvolgens de 
Universiteit van Maastricht, de Open Universiteit 
Nederland en de Universiteit van Utrecht vanwaar hij 
vorig terugkeerde naar de Open Universiteit Nederland 
als hoogleraar Onderwijspsychologie en directeur van het 
Learning and Cognition programma bij het Centre for 
Learning Sciences and Technologies (CELSTEC).

Gedurfd
“Ik ben een fervente voorstander van open educational 
resources, Education for everybody.” Die opvatting bleek 
voor Kirschner geen beletsel om dit najaar op verzoek van 
Kennisnet een audit op Groen Kennisnet - met als kern 
het ‘gesloten’ platform Livelink - te doen.  “Het leek me 
interessant om deze visitatie te doen omdat uit de vraag 
durf sprak”, legt Kirschner in zijn werkkamer op de Open 
Universiteit uit. Geen pr-verhaal of mooie woorden , 
maar een eerlijk verhaal over de mogelijke meerwaarde 
van Groen Kennisnet voor het groen onderwijs. Dat had 
de Groene Kennis Coöperatie uitdrukkelijk aangegeven 
in het verzoek aan Kennisnet om deze audit te organi-
seren ter gelegenheid van tien jaar Groen Kennisnet. “Ik 
vind het dapper dat men dit wil horen.” Dat Kennisnet 
bij Kirschner uitkwam in haar zoektocht naar een voor-
zitter voor de auditcommissie is overigens niet vreemd. 
“Kennisnet kent me, ik heb al veel visitaties in de hbo- en 
universitaire wereld gedaan en ik houd me al jaren bezig 
met ict in het mbo.” 

Hoofdpunten audit Groen Kennisnet
Over het gebruik:
•	 	Groen Kennisnet (GKN) is een waardevolle 

en gewaardeerde voorziening voor scholen, 
docenten en leerlingen.

•	 	Slechts een paar van de vele functionaliteiten 
van GKN worden intensief gebruikt Het betreft 
met name het back office en de Educatieve 
Content Catalogus.

•	 	Docenten en leerlingen vinden dat de specifie-
ke mogelijkheden van GKN voor gebruik in de 
lessituatie worden onderbenut.

•	 	Optimaal gebruik van GKN wordt belemmerd 
door een aantal randvoorwaardelijke zaken.

Over de betekenis en meerwaarde:
•	 	GKN heeft een bijdrage geleverd aan het eigen-

tijds maken en verbeteren van het groen mbo 
en kan dat ook in de toekomst. Het heeft 
laten zien dat het een meerwaarde heeft voor 
management, docenten en leerlingen.

•	 	Docenten worstelen met het gebruik van GKN. 
Ze missen daarvoor voldoende didactische en 
ict-vaardigheden.

•	 	De sectorbrede aanpak is uniek voor GKN. Het 
heeft geleid tot een brede implementatie en 
gebruik binnen de sector.

•	 	De mogelijkheid om content te delen tussen 
docenten van verschillende instellingen wordt 
onvoldoende benut. GKN zou in de toekomst 
de sectorbrede aanpak nog verder kunnen 
benutten.

Suggesties voor de toekomst:
•	 	Verbeter de gebruiksvriendelijkheid van ver-

schillende applicaties, maak sites overzichte-
lijker, maak het makkelijker om informatie te 
zoeken, maak Livelink praktischer vanuit het 
oogpunt van de bezoeker en los infrastructu-
rele belemmeringen op.

•	 	Management investeer minder vrijblijvend in 
kennisdeling en zet gericht in op deskundig-
heidsbevordering van docenten. 

Samenstelling auditcommissie
•	 	Prof.dr. Paul Kirschner (voorzitter): Hoogleraar 

Onderwijspsychologie Open Universiteit
•	 Jan Bartling: Manager stafdienst I & A Aventis
•	 	Drs. Madelon de Beus: Directeur Stoas 

Hogeschool
•	 	Henk Burg: Senior beleidsmedewerker onder-

wijsinnovatie Helicon Opleidingen
•	 Drs. Jim Bijlstra (Atos Consulting)
•	 	Drs. Jaap de Mare MBA: voorzitter algemene 

commissie ROC-I partners
•	 	Ronald Brouwer (secretaris): stafmedewerker 

onderzoeksafdeling Kennisnet
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Een echte visitatie zoals die bij accreditatie van opleidin-
gen in  het hbo en universitair onderwijs plaatsvinden, is 
de audit overigens niet. “Dat was ook niet de opdracht”,  
legt Kirschner uit. “Wij hebben onderzocht hoe en in 
welke mate Groen Kennisnet wordt gebruikt,  wat daarbij 
goed gaat en welke problemen er zijn en wat gebruikers 
ervan vinden.” Het onderzoek vond plaats aan de hand 
van een uitgebreide dossierstudie, vier praktijkbezoe-
ken op aoc-locaties en een telefonische enquête die door 
Intomart op alle aoc-locaties werd afgenomen. Tijdens de 
praktijkbezoeken spraken commissieleden met docenten, 
leerlingen en management van de locatie en maakten zij 
een rondgang door de school-in-bedrijf. 

Positief
De auditcommissie is overwegend positief over Groen 
Kennisnet (zie kadertekst). In het rapport dat eind novem-
ber verscheen,  concludeert ze dat Groen Kennisnet  een 
waardevolle en gewaardeerde voorziening voor scholen, 
docenten en leerlingen is. Ook dat dit ict-platform een 
bijdrage heeft geleverd aan het eigentijds maken en het 
verbeteren van het groen mbo . Scepsis over ict-platforms 
in het algemeen en in dit geval  Livelink klinkt in het rap-
port niet door. Maar het is volgens Kirschner wel een voor-
behoud geweest waarmee hij en zijn commissieleden naar 
deze case hebben gekeken en zaken verklaren.   “En dat 
geldt natuurlijk evenzeer voor onze kennis van de proble-
men bij invoering en gebruik van ict in het onderwijs in 
het algemeen”, voegt  hij daar aan toe. In dat licht moeten 
de constateringen en suggesties voor de toekomst over o.a. 
gebruik, gebruiksvriendelijkheid en randvoorwaarden 
volgens hem dan ook worden gezien.

Kennis plukken
Kirschners verklaring van het selectieve en beperkte 
gebruik van Groen Kennisnet is daar een goed voorbeeld 
van.  In het mbo is het gebruik zeer gevarieerd. Van het 
totale aanbod aan functionaliteiten worden er echter 
maar een paar intensief gebruikt. Vooral  het back office 
en de Educatieve Content Catalogus zijn populair. “Daar 
heeft dit project zijn doel bereikt.” In het vmbo wordt 
Groen Kennisnet nauwelijks gebruikt. En communica-
tie en samenwerking over de scholen heen – behoudens  
specifieke projecten – is niet echt van de grond geko-
men. “Een echte aoc-community is er dus niet ontstaan”, 
constateert Kirschner. Daarmee onderscheidt het groen 
onderwijs zich volgens hem overigens niet negatief van 
het overige onderwijs. “Mensen plukken graag de kennis 
van  anderen maar zijn meestal niet echt bereid om zelf 
kennis te leveren.  Dat is een probleem in het hele onder-
wijs. Als mensen niet het gevoel hebben eenzelfde passie 
of  probleem te delen, zullen ze elkaar niet opzoeken en 
kun je kennisdelen wel vergeten.  Dat is ook het geval als 
het gebruik van het systeem te vrijblijvend is, zoals de 
voorlopers in gesprekken met de commissie aangaven.”  
Niet zozeer de keuze van de infrastructuur is volgens 
Kirschner daarbij de wezenlijke factor maar de cultuur 
in het onderwijs. “Onderwijsmensen zijn  de enige groep 

professionals in onze samenleving die over het algemeen 
geen eigen werkplek en pc hebben.  Ook krijgen ze geen 
uren voor het delen van kennis en worden ze net zoals in 
de rest van de samenleving niet beoordeeld op het delen 
van kennis maar op het hebben van kennis.  Je kunt dan 
wel een infrastructuur voor kennisdelen maken, maar als 
kennisdelen niet wordt gefaciliteerd en beloond, heb je 
er niets aan.” 

Eigen boomstructuur 
De auditcommissie tekende positieve geluiden van docen-
ten en managers op over Groen Kennisnet. Ze vinden het 
onmisbaar voor het managen van het onderwijs en een 
handig hulpmiddel voor het voorbereiden van de lessen 
in het mbo.  Ruim eenderde van hen is zelfs van oordeel 
dat Groen Kennisnet sterk bijdraagt aan de onderwijsver-
nieuwing. Tegelijkertijd geven ze echter aan dat ze wor-
stelen met het systeem. “Livelink is overdimensioneerd, 
het bood meer aan mogelijkheden dan nodig was”, legt 
Kirschner uit. “Het gevolg was dat iedereen op zijn eigen 
manier en volgens eigen inzichten het platform ging 
gebruiken waardoor het nodeloos ingewikkeld werd. 
Iedereen maakte zijn eigen boomstructuur. Leerlingen 

Dit interview stond in Vakblad Groen Onderwijs nr. 19 (9 december 2009) en is met toestemming van de uitgever overgenomen.

Prof. Paul Kirschner
Foto P. Boetzkes
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klaagden dat ze 27 keer moesten klikken voordat ze bij 
hun bronnen kwamen.” Andere factoren die problemen 
gaven waren de infrastructuur van de scholen die niet 
berekend was op zo’n ‘zwaar’ systeem,  onvoldoende erva-
renheid van docenten op het gebied van ict en didactiek 
en de wijze waarop scholen deze grootschalige verande-
ring invoerden. “Dat laatste is geen punt van kritiek op de 
scholen maar een gegeven in het onderwijs”, benadrukt 
Kirschner. “Normaal gesproken leggen bedrijven de pro-
ductie stil als ze een dergelijke verandering doorvoeren. 
De medewerkers krijgen instructie en bij het opstarten 
van de productie krijgen ze ondersteuning die wat later 
wordt overgenomen door een helpdesk. Onderwijs is een 
continu bedrijf. De productie kan niet worden stilgelegd 
en je kunt leraren niet terugroepen van hun vakantie. Dat 
is een algemeen probleem.”

Zeer verantwoord
Het ministerie van LNV investeerde de afgelopen tien jaar 
ruwweg 17 miljoen euro in Groen Kennisnet. Is het geld 
goed besteed? Kirschner zegt het niet te weten. “Ik ben 
geen econoom en heb dus geen flauw benul.” Op de vraag 
of het verantwoord is dat de overheid investeert in een 
platform als Groen Kennisnet, is zijn antwoord volmon-
dig ja. “Het is zeer verantwoord. Onderwijs is belangrijk, 
je investeert daarmee in de toekomst van onze kinderen 
en ons land. Van mij had het ‘t tienvoudige van het bedrag 
mogen zijn en dan nog was het niet in de buurt gekomen 
van de kwart van de kosten van één Joint Strike Fighter. 
Met dat geld was het mogelijk geweest om een aantal 
randvoorwaardelijke zaken en de implementatie beter te 
regelen.”



24 @gro-Informatica maart 2010

VIAS organiseerde in januari 2010 een bedrijfsbezoek 
aan Ordina om te informeren naar de stand van zaken 
rond het agro-ERP “Imhotep”. Daar bleek dat Imhotep 
nog niet klaar is. Het ontbreekt de software nog aan een 
beslissingsondersteunende laag, die ook kaartbeelden zal 
bieden. Daarnaast moet de module die toegang geeft tot 
de ingevoerde data nog worden toegevoegd. Het project 
KodA waarbinnen aan Imhotep werd begonnen is dan wel 
in 2009 afgelopen, maar de betrokkenen hopen dat het 
Programma Precisielandbouw de gelegenheid voor com-
pletering biedt.

ERP-software dient om alle bedrijfsprocessen, waaronder 
voorraadsystemen, bedrijfsadministratie en logistiek met 
elkaar te verbinden. Op basis van een rapport van Sjaak 
Wolfert en Adri Beulens uit 2005 is Imhotep bedacht als 
softwaregereedschap om een geleidelijke verbetering 
van de agrarische bedrijfsvoering mogelijk te maken. 
Geestelijke vader ervan was Wouter Zunneberg van (toen 
nog) Vertis.
Imhotep is vooral bedoeld om de ruwe data van de agra-
rische praktijk bruikbaar te maken voor het bedrijfsma-
nagement. Grotere akkerbouwbedrijven krijgen steeds 
meer behoefte aan goede managementinformatie om te 
kunnen voldoen aan de eisen van compliance, ketenaan-
sprakelijkheid en duurzaamheid. Daarbij gaat het om 
de antwoorden op vragen als: Wat en hoeveel is er waar 
gestrooid of gespoten? Wat is de opbrengst van een akker? 
Hoeveel ruimtelijke variatie zit daarin? Hoeveel uur is een 
bepaalde machine gebruikt?
Jan Paul van Hoven, directeur van de Koninklijke 
Maatschap de Wilhelminapolder (bij Goes), schetste hoe 
zijn bedrijf worstelt met enerzijds het streven naar een 
efficiënte bedrijfsvoering en anderzijds de veelheid aan 
regelgeving. Door de omvang van het bedrijf (bijna 1900 
ha, met ruim 1300 ha akkerbouw), 375 maten in de maat-
schap en 19 werknemers is directievoering een echte uit-
daging. Zo moet het wat en waar van de milieubelasting 
nauwkeurig worden bijgehouden, moet er een goede plan-
ning en registratie zijn van de werkzaamheden, en moet 
tracking & tracing van de producten mogelijk zijn. Dat 
moet allemaal op basis van de ruwe data. Het volume van 
die data is bij grote bedrijven natuurlijk omvangrijker. 
Van Hoven daarover: “Ik kom om in de gegevens!”. Dan 
kun je gaan denken aan ERP-software. In het kader van 
het KodA project was hij in 2005 een van de aanstichters 
van de bouw van Imhotep. 
Ordina-man Wouter Zunneberg beschreef de bedoeling 

van Imhotep, de algemene architectuur en de omgevings-
factoren waarmee rekening moet worden gehouden. 
Akkerbouwer Detmer Wage, die 1 dag per week bij Ordina 
aan Imhotep werkt, gaf een demonstratie van de huidige 
versie van het systeem. 
De gebruiker hoeft om Imhotep te gebruiken op de eigen 
pc geen software te installeren, als internet maar bereik-
baar is. Voor zijn eigen bedrijf, met 75 ha bouwland, vindt 
hij Imhotep vooral nuttig voor het vastleggen van zijn 
eigen tijdsbesteding en die van zijn machines. Een pro-
bleem is daarbij wel, dat de registratie van bedrijfspro-
cessen gedetailleerd en compleet moet zijn. Die perfectie 
kost natuurlijk weer extra tijd, maar zonder dat is reke-
nen aan de kosten zinloos. Voor de toekomst hoopt hij op 
het beschikbaar komen van geoservices, op toegang tot 
een database met de actuele gewasbeschermingsmaatre-
gelen, op koppeling van Imhotep met rekenregels en  op 
automatische invoer van machinedata. Hij zou ook graag 
kaartjes kunnen maken van de afwijking van de gemid-
delde opbrengst of van de gemiddelde bemesting.
Ook zou hij gegevens uit de omgeving erbij willen kun-
nen betrekken, zoals watergegevens van het lokale water-
schap, of bestaande gewasgroeimodellen.

Bij de afronding van de presentaties maakte Wouter 
Zunneberg duidelijk, dat bij de voltooiing van Imhotep 
natuurlijk nog wel een aantal technische oplossingen 
op het toneel zullen verschijnen, zoals Services Oriented 
Architecture. De grootste uitdaging zit echter niet in de 

Bedrijfsbezoek VIAS 2010

IMHOTEP: ERP-software als kern van precisielandbouw 
 
Frans Rip

frans.rip@wur.nl
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techniek maar in de organisatorische aspecten. Zo moet 
de software passen bij de producten van diverse aanbie-
ders, dus het zou mooi zijn als het lukte om die aanbie-
ders gebruik te laten maken van zoveel mogelijk stan-
daarden. Ook is het nog een open vraag hoe de koppeling 
met allerlei rekenregels, zoals die bijvoorbeeld binnen 
Wageningen UR bestaan, kan worden geregeld. Dat zijn 
onderwerpen die in het Programma Precisielandbouw 
uitgezocht moeten worden.

Zo bleek op deze middag dat Imhotep nog volop ‘under 
construction’ is. Het valt te hopen dat de gekozen naam 
(Imhotep was de architect van de trappiramide in Sakkara, 
Egypte) geen voorteken zal blijken te zijn voor een door 
velen bewonderd resultaat, maar een langdurige con-
structie en uiteindelijk een beperkt aantal gebruikers.

Enkele URL’s:
website KM de Wilhelminapolder: http://www.kmwp.nl/
website KodA: http://www.kennisopdeakker.nl/NL/ 
website PPL: http://www.gkc.nl/Nieuws/Pages/
ProgrammaPrecisielandbouwmet35projectenvanstart.aspx 
weblog PPL: http://precisielandbouw.web-log.nl/ 
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Centrum Geo-Informatie (CGI)

Centrum Geo-informatie (CGI)
Het CGI is toonaangevend op het gebied van
geo-informatie en ICT. Door middel van
onderwijs en onderzoek draagt zij essentieel
bij aan de oplossing van ruimtelijke
vraagstukken, zowel nationaal als
internationaal en met name voor de
thema's water, klimaat,
ecologie,voedsel-productie en
voedselveiligheid, milieu en
ruimtegebruik. De belangrijkste
onderzoekthema's zijn: 

• Geo-informatievoorziening en
monitoring groene ruimte;

• Kwantitatieve remote sensing
methoden;

• Participatieve ruimtelijke
planningsprocessen;

• Visualiseren en communiceren van geo-
informatie;

• Raamwerk-ontwikkeling voor modellering
van ruimtelijke processen;

• Kennisintegratie ten behoeve van
interactieve simulatiemodellen en
besluitvormingsondersteunende systemen;

• Kennisontsluiting ect. via internet applicaties en
mobiele toepassingen

Connecting people,
knowledge, space and time
For our green living environment

Wilt u meer informatie of bent u geïnteresseerd in onze vacatures, 
neem dan contact met ons op:
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VIAS, ICT Vereniging voor Landbouw, Voeding en 
Groene Ruimte 

VIAS is de vereniging van informatici die zich inzetten 
voor de toepassing van ICT voor landbouw, voeding 
en groene ruimte. VIAS is een vereniging voor en 
door leden, waarbij het een plek is waar mensen hun 
ervaringen delen, elkaar informeren en ontmoeten. 
Een boeiende vereniging waaraan leden met plezier 
een bijdrage leveren.

De activiteiten van de vereniging bestaan uit het 
houden van ‘lectures’ en netwerkbijeenkomsten, 
het organiseren van bedrijfsbezoeken en symposia, 
uitbrengen van het kwartaalblad Agro-Informatica.

Sponsors
VIAS wordt gesponsord door AgriHolland, HP, Imtech ICT, 
LEI-WUR, My Eyes en het Centrum Geo-Informatie van 
Alterra-WUR.

Wilt u meer informatie over de mogelijkheden tot spon-
soring en de bijbehorende rechten en plichten, neem dan 
contact op met het bestuur via voorzitter@vias.nl of via 
Postbus 79, 6700 AB Wageningen.

Lidmaatschap 
Het lidmaatschap staat open voor alle personen die 
beroepsmatig betrokken zijn bij (onderzoek naar) de 
toepassing van ICT voor landbouw, voeding en groene 
ruimte. De contributie van het VIAS is voor 2009 vastgesteld 
op € 45,–.

Aanmeldingen, afzeggingen en mutaties kunt u sturen 
naar ledenadmie@vias.nl, of naar: 
VIAS Ledenadministratie, p/a KLV
Postbus 79, 
6700 AB Wageningen
Opzeggen van het lidmaatschap kan tot uiterlijk 30 novem-
ber van het lopende jaar. U ontvangt een opzegbevestiging.

Bestuur 
Het VIAS bestuur:
Nicole Koenderink (voorzitter)
Berend van de Weerdt (secretaris)
Henk Vermeer (penningmeester)
Pieter Arends 
Rob Lokers
Paul Raven
Cor Verdouw
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Tijdschrift voor toepassingen van ICT voor landbouw, voe-
ding en groene ruimte. ISSN: 0925-4455. Agro-Informatica 
verschijnt vier maal per jaar met een oplage van 300 
exemplaren en wordt toegezonden aan alle VIAS-leden. 
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Redactie
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Kijk voor artikelen uit vorige nummers in het 
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Redactieadres
Kopij kunt u tot uiterlijk zes weken voor verschijning 
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agroinformatica@vias.nl  
of: 
Redactie Agro Informatica, p/a KLV, 
Postbus 79, 6700 AB Wageningen.

Vormgeving en drukwerk:
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